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 رشد 18/8 درصدی تولید خودروی سواری
 تا پایان آذرماه

بررسی آمارهای منتشره وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی 
از تولید 625 هزار و 300 دس��تگاه خودروی س��واری از ابتدای 
امس��ال تا پایان آذرماه و رش��د 18.8 درصدی آن در مقایس��ه با 
مدت مشابه پارسال است. به گزارش ایرنا از آمارهای یاد شده، 
در مدت مش��ابه س��ال قبل 526 هزار و 300 دس��تگاه خودروی 
س��واری تولید ش��ده بود. در این مدت 60 هزار و 983 دس��تگاه 
وانت از سوی خودروسازان داخلی تولید شد که در هم سنجی با 
پارسال رشد 18.5 درصدی نشان می دهد. برپایه این گزارش، 
تولید اتوبوس، مینی بوس و ون در این مدت با افت 8.7 درصدی 
نسبت به 9 ماهه پارسال به یک هزار و 362 دستگاه رسید. در 
بخش ماش��ین آلات کش��اورزی نیز آمارها حاکی از تولید 434 
دستگاه کمباین )رشد 39.5 درصدی(   و 15 هزار و 572 دستگاه 
تراکتور )رش��د 12.6 درصدی(  اس��ت. براس��اس این گزارش، 
ابتدای امس��ال معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، اهداف کمی تولید گروه محصولات منتخب در بخش 
صنع��ت را در س��ال »جهش تولی��د« اعلام کرد که بر پایه آن، 
تولید یک میلیون و 200 هزار دستگاه خودروی سواری و وانت 

از سوی خودروسازان برنامه ریزی شده است.

 اشتغال 2300 نفری معادن احیا شده 
در سال 99

مجری طرح احیا و فعال سازی معادن کوچک خبر داد: معادن 
غیرفلزی احیا شده در سال جاری، 493 فرصت شغلی در نقاط 
مختلف ایجاد کرده اند. همچنین مجموع اش��تغال ایجاد ش��ده 
کل معادن احیا ش��ده، به بیش از 2300 نفر رس��یده اس��ت. به 
گزارش ایمیدرو، سید رضا عظیمی تصریح کرد: در سال جاری 
از کل 176 معدن احیا شده، 58معدن در بخش فلزی، 34 معدن 
فلزی، 52 معدن س��نگ تزئینی و 32 معدن مصالح س��اختمانی 
احیا و فعال شده است. وی تصریح کرد: این تعداد معدن فعال 
شده، 2302 فرصت شغلی در نقاط مختلف کشور ایجاد کرده 
ان��د. همچنی��ن مجموع تناژ تولیدی این معادن،  به بیش از 5,3 
میلیون تن می رس��د. مجری طرح احیا و فعال س��ازی معادن 
کوچک بیان کرد: در مجموع از ابتدای امسال تا پایان آذر 99، 
شناس��ایی و اولویت بندی 781 معدن )غیرفعال( انجام ش��ده و 
بر روی 376 معدن اقدام کلینیکی صورت گرفته اس��ت. طی 
مدت یاد شده، 12 کارخانه فرآوری با همکاری بخش خصوصی 
احداث ش��ده اس��ت. عظیمی تصریح کرد: ایمیدرو طرح احیا و 
فعال س��ازی معادن کوچک را از س��ال 98 آغاز کرده اس��ت. 
اج��رای ای��ن طرح برعهده ش��رکت تهیه و تولی��د مواد معدنی 

)زیرمجموعه ایمیدرو( است.

تأمین به موقع کالاهای مورد نیاز مردم
سرپرس��ت  امور اس��تان های وزارت صنع��ت، معدن و تجارت 
گفت: اکنون که در سخت ترین و ظالمانه ترین شرایط تحریمی 
و اقتصادی به س��ر می بریم امید می رود اعضای ش��ورای هم 
خانواده این سازمان و سایر دستگاه ها همدلی، تعامل و همراهی 
بیش��تری نس��بت  به  حل مش��کلات اقتصادی و از همه مهمتر 
معیش��ت و تأمین کالاهای ضروری و اساس��ی مردم داش��ته 
باش��ند. به گزارش ش��اتا، ایرج حس��ن پور عنوان کرد: جلسات 
س��تاد تنظیم بازار اس��تانی با توجه به اختیارات تام اس��تانداران، 
حتی المقدور با حضور استاندار صورت پذیرد و در بحث کیفیت 
وکمی��ت ن��ان و آرد واحدهای خب��ازی و کارخانجات تولید ی 
اس��تان، مراقبت های بیش��تری معمول و نظارت گردد. وی با 
بیان اینکه دس��تگاه ها باید جهت رفع کمبودها س��عی و تلاش 
مضاعفی داشته باشند، افزود: دستگاه ها چنان چه در استان با 
مش��کلی مواجه ش��دند سریعا از طریق مکاتبه مراتب را اطلاع 
رسانی تا در جلساتی که در سطح ملی برگزار می شوند به آنها 
رس��یدگی شود. حسن پور درخصوص محورهای اصلی جهش 
تولید، افزود: همه کارکنان و مس��ئولان اس��تانی سازمان های 
صمت استانی باید الزامات جهش تولید را در صدر برنامه های 

خود قرار داده و با یک روحیه جهادی تلاش کنیم.

 حجم مبادلات ایران و عمان ۴۰ درصد
 کاهش یافت

رئی��س اتاق مش��ترک ایران و عم��ان گفت: حجم مبادلات دو 
کش��ور در س��ال 1397 و در اوج تحریم ها به یک میلیارد و 161 
میلیون دلار رس��ید؛ اما این رقم در س��ال 1398 به 694 میلیون 
دلار کاهش یافت. به گزارش مهر، محسن ضرابی عمان را یکی 
از شرکای تجاری قابل اعتماد و ارزشمند برای ایران دانست و 
تأکید کرد: عمان در دوران شیوع بیماری کرونا که اغلب کشورها 
مرزهای خود را به روی کالاهای ایرانی بستند، نه تنها مرزهای 
خود را نبست بلکه خطوط کشتی رانی را به مقصد ایران افزایش 
داد. وی تصریح کرد: پیش بینی می شود در ارتباط با عمان اگر 
تحریم ها برداشته شود، بخش خصوصی بتواند حجم مبادلات 
تجاری را با س��رعت بیش��تری افزایش دهد. ضرابی در ادامه به 
حجم مبادلات بین ایران و عمان اش��اره کرد. حجم مبادلات 
دو کشور در سال 1392 برابر با 221 میلیون دلار بود و در سال 
1397 و در اوج تحریم ه��ا ب��ه ی��ک میلیارد و 161 میلیون دلار 
رسید. این رقم در سال 1398 بالغ بر 694 میلیون دلار بود که 

علت کاهش آن را باید در داخل ایران جست وجو کنیم.

ممنوعیت ورود خودروهای آمریکایی 
مژگان خانلو، س��خنگوی س��تاد بودجه س��ال 1400 در گفتگو 
با ایس��نا با اش��اره به اینکه ورود خودرو از مناطق آزاد پیش��نهاد 
نمایندگان بود نه دولت، اظهار کرد: بر این اساس جهت تنظیم 
بازار خودرو این مجوز صادر شده که امکان واردات خودروهای 
وارداتی غیر آمریکایی مستقر در مناطق آزاد که فقط امکان تردد 
در محدوده اطراف آن را دارند با پرداخت حقوق ورودی و تعویض 
پلاک به سرزمین اصلی فراهم شود. وی افزود: اما طبق مصوبه 

تلفیق همچنان واردات خودرو به مناطق آزاد است.  

گروه صنعت و تجارت: پيشنهاد تشكيل كميسيون مشترك 
برای بررسـی ابعاد مختلف لايحه تجارت، موضوعی اسـت كه 
با شـروع مجدد بررسـی اين لايحه از سوی برخی نمايندگان 
مطرح و پيگيری می شـود. هرچند به اعتقاد بخش خصوصی 
به طوركلی شـيوه نگرش و رويكرد مجلس و دولت نسـبت به 
اين لايحه نادرسـت اسـت. روند بررسی و تصويب بخش های 
باقی مانده از لايحه تجارت در مجلس شـروع شـده و برخی 
نمايندگان مجلس خواسـتار تشكيل كميسيون مشتركی به 

منظور بررسی ابعاد مختلف اين لايحه شدند.
محمدرض��ا پورابراهیمی، رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس 
ب��ه تازگ��ی ب��ا نگاهی به بخش های متع��دد لایحه تجارت که 
ش��امل حقوقی، اقتصادی، بازرگانی و تجاری می شود پیشنهاد 
داده تا کمیسیون ویژه و مشترکی برای بررسی لایحه تجارت 
در مجلس تش��کیل ش��ود. او همچنین از آمادگی کمیس��یون 
اقتصادی مجلس برای بررسی احکام اقتصادی لایحه مذکور 
خب��ر داده و گفت��ه لازم اس��ت در فرآین��د بررس��ی این لایحه، 
نمایندگان کلیه کمیس��یون های مرتبط مجلس و دستگاه های 
دولتی مرتبط دعوت شوند و نظرات خود را ارائه دهند. با وجود 
اینکه نمایندگان اتاق ایران برای بررس��ی بخش های در حال 
بررس��ی این لایحه به مجلس دعوت می ش��وند و س��عی دارند 
نقط��ه نظ��رات خود را مط��رح کنند؛ اما به طورکلی معتقدند این 

شیوه تغییر قانون به صلاح نیست.
از ط��رف دیگ��ر فعالان اقتصادی در تازه ترین نشس��ت هیات 
نمایندگان اتاق ایران که با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت 
برگزار شد، بر توقف روند بررسی و تصویب لایحه تجارت با این 
سبک و سیاق تأکید کردند. احمد آتش هوش، رئیس کمیسیون 
حقوقی و حمایت های قضائی و مقرراتی اتاق ایران در این رابطه 
توضیح می دهد: به طورکلی تغییر یکجا و کامل قوانین بالادستی 
مانند قانون تجارت، اقدامی نادرس��ت و غیرکارشناس��ی است. 
به باور او و بر اس��اس جمع بندی نظرات هیات نمایندگان اتاق 
ایران، لازم نیس��ت کل قانون تغییر کند و می توان با اصلاح و 
تکمیل قانون موجود، مش��کلات و مس��ائل ناش��ی از قدیمی و 

ناقص بودن آن را برطرف کرد.
داس��تان بررس��ی و تصویب لایحه تجارت از تیر 1384 آغاز 
ش��د، در آن س��ال دولت وقت در قالب طرح، پیشنهادات خود را 
درباره قانون تجارت به مجلس هفتم فرس��تاد و همچنان بعد 
از 15 س��ال اقدام خاصی روی آن صورت نگرفته اس��ت. آنچه 
در مجل��س ده��م مطرح ش��د با طرحی که دول��ت در ابتدا داده 
بود، تفاوت های اساس��ی داش��ت و همان طور که شاهد بودیم با 
سرعت بالایی در مجلس به تصویب رسید و در حال حاضر سه 
کتاب قراردادهای تجارتی، اعمال تجارتی و اسناد تجارتی، به 

ترتیب تصویب شده اند.
لایحه تجارت نخس��تین بار در س��ال 1384 به مجلس ارائه و 
پیش��نهاد ش��د تا کمیس��یون اقتصادی کار بررسی آن را انجام 
ده��د. در ای��ن میان لایحه تج��ارت به دلیل تعداد زیاد مفاد آن 
در دهه 80 بررسی نشد تا این که مجلس در دهه 90 تغییرات 
زیادی در متن لایحه تجارت اعمال کرد و کار بررس��ی لایحه 
را هم به کمیس��یون قضائی و حقوقی س��پرد. بر این اس��اس 
لایحه تجارت در س��ال 91 بدون مطرح ش��دن در صحن علنی 
مجلس در کمیسیون حقوقی مجلس به تصویب رسید تا برای 
یک دوره آزمایش��ی در کش��ور اجرا ش��ود اما با مخالفت شورای 
نگهبان مواجه شد و این شورا به استناد اصل 85 قانون اساسی 

آن را به مجلس اعاده کرد.
دو سال بعد یعنی در سال 93 کمیسیون حقوقی مجلس همان 
لایحه تغییر یافته را در ش��رایطی که دولت یازدهم خواس��تار 
اس��ترداد لایحه ش��ده بود، دوباره در داخل کمیسیون تصویب و 
به ش��ورای نگهبان ارس��ال کرد اما چون ایرادات آن رفع نش��ده 
بود باز هم با مخالفت شورای نگهبان مواجه شد. بعد از دومین 
ایراد شورای نگهبان به لایحه تجارت، بررسی این لایحه برای 
چند سال متوقف شد تا این که کمیسیون حقوقی مجلس دهم 
آن را ب��رای بررس��ی ب��ه صحن علن��ی مجلس آورد به این امید 
ک��ه ب��ا تصویب لایحه تجارت در صح��ن علنی مجلس، ایراد 

اصل 85 قانون اساس��ی هم رفع ش��ود. در نتیجه بررسی لایحه 
تجارت در صحن علنی مجلس اغاز شد اما چون از دقت و کار 
کارشناس��ی کافی برخوردار نبود با انتقاد اقتصاددانان و فعالان 

اقتصادی مواجه شد.
منتقدان معتقد بودند که در فرایند تدوین و بررسی لایحه تجارت 
به ابعاد اقتصادی آن توجه نش��ده اس��ت و در حالی که ماهیت 
لایحه تجارت کاملًا اقتصادی اس��ت اما تدوین و بررس��ی های 
اولیه آن به کمیسیون حقوقی سپرده شده و این کمیسیون هم 
از نظر اقتصاددانان و فعالان اقتصادی اس��تفاده نکرده اس��ت. 
افزایش انتقادها از لایحه تجارت موجب شد تا تنها سه دفتر از 
پنج دفتر لایحه تجارت در صحن علنی مجلس دهم به تصویب 
برس��د. این امر موجب ش��د تا لایحه تجارت ناقص به ش��ورای 
نگهبان ارسال شود و این شورا هم به دلیل ارسال ناقص لایحه 

دولت آن را به مجلس برگرداند.

لایحه تجارت چندوجهی است � 
رئی��س کمیس��یون اقتص��ادی مجلس گف��ت: لایحه تجارت 
دارای بخش های حقوقی، اقتصادی، بازرگانی و تجاری اس��ت 
و پیش��نهاد ما این اس��ت که حتما کمیس��یون ویژه  و مش��ترکی 
برای بررسی لایحه تجارت در مجلس تشکیل شود. محمدرضا 
پورابراهیمی در گفتگو با مهر درباره ایرادات ش��ورای نگهبان 

به لایحه تجارت، اظهار داش��ت: لایحه تجارت س��ابقه چندین 
دوره ای در مجلس دارد. این لایحه شاید در پنج دوره مجلس 
مورد بررس��ی قرار گرفته اس��ت و کمیس��یون حقوقی و قضائی 
مجلس محور بررس��ی لایحه تجارت در ادوار گذش��ته مجلس 
بوده اس��ت. وی افزود: در مجلس گذش��ته بخشی از فصل های 
لایح��ه تج��ارت با س��رعت و عجله مورد بررس��ی قرار گرفت. 
ش��ورای نگهبان قانون اساس��ی به این موضوع ایراد وارد کرد و 
لایحه مذکور مجدداً به مجلس بازگردانده ش��د. ایراد ش��ورای 
نگهبان ناظر بر این اس��ت که تمام ماده ها و فصل های لایحه 
تجارت باید در صحن علنی بررسی و یکجا به شورای نگهبان 
ارس��ال ش��ود. پور ابراهیمی تصریح کرد: کمیسیون اقتصادی 
مجلس این آمادگی را دارد که ماده های احکام اقتصادی لایحه 
مذکور را مورد بررس��ی قرار دهد. پیش��نهاد ما این اس��ت که 
حتماً کمیس��یون ویژه و مش��ترکی برای بررسی لایحه تجارت 
در مجل��س تش��کیل ش��ود. وی افزود: لایح��ه تجارت دارای 
بخش های حقوقی، اقتصادی، بازرگانی و تجاری اس��ت که با 
توجه به این موضوع کمیسیون مشترک باید تشکیل شود و در 
آن از تمام کمیسیون های مجلس و دستگاه های دولتی مرتبط 

دعوت شود که نظراتشان را اعلام کنند.

استفاده از ظرفیت دولت وقوه قضائیه برای تدوین  � 
لایحه تجارت

در همی��ن ح��ال ی��ک نماینده مجلس معتقد اس��ت که باید از 
ظرفیت قوه قضائیه، دولت و پژوهش��کده های مطالعاتی برای 
تدوین لابحه تجارت اس��تفاده ش��ود. جبار کوچکی نژاد، عضو 
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در گفتگو با مهر درباره 
لایحه تجارت، اظهار داشت: لایحه تجارت از جمله لوایح بسیار 
مهم و حساس کشور است. متاسفانه مجلس دهم در اشتباهی 
واضح، لایحه مذکور را ش��تابزده و س��ریع بررس��ی کرد. وی 
افزود: به مسائل اقتصادی و تجاری در لایحه تجارت توجهی 
زیادی نش��ده اس��ت. این موضوع می تواند زمینه ساز مشکلاتی 
در فعالیت های بازرگانی باشد. کوچکی نژاد ادامه داد: به اعتقاد 
بن��ده تم��ام ماده هایی که قبلًا تصویب ش��ده اند به همراه ماده 
های که هنوز تصویب نش��ده اند باید مکمل یکدیگر بررس��ی 
ش��وند. در همین راس��تا باید از تمام کمیس��یون های مربوط به 
فعالیت های اقتصادی، حقوقی، تجاری و کسب و کاری دعوت 
ش��ود. وی تصری��ح ک��رد: از بخش های خ��ارج از مجلس، قوه 
قضائیه، دولت و پژوهش��کده های مطالعاتی هم در این زمینه 
بای��د کم��ک گرفته ش��ود. کوچکی نژاد تاکی��د کرد: در مجلس 
یازده��م ای��ن ام��کان وجود دارد که لایح��ه تجارت مجدداً و با 

حوصله بیشتر بررسی شود.

اختلافبخشخصوصیومجلسبرسرمفادلایحهجنجالیادامهدارد

 سرنوشت نامعلوم قانون جامع تجارت در راهروهای بهارستان 

اخبار كوتاه

صنعت و تجارت

دولتدربخشصنعتهوشمندانهعملنمیکنداماواگرهایآزادسازیوارداتخودروهایدستدوم
مه��دی دادف��ر، دبیر انجمن واردکنندگان خودرو در گفتگو با باش��گاه خبرنگاران 
جوان، با اش��اره به اینکه مجلس واردات خودروی دس��ت دوم را آزاد کرد، گفت: 
کمیسیون تلفیق بودجه 1400 اطلاع داده که تغییراتی در فرایند واردات خودرو 
اعمال کرده است. با وجود اینکه واردات خودروی دست دوم آزاد شده است، باید به 
چند نکته توجه کرد. وی با بیان اینکه مصوبه کمیسیون تلفیق بودجه درخصوص 
واردات خودرو دو رکن اساس��ی دارد، گفت: اول اینکه واردات خودرو به مناطق 
آزاد در سال آتی ممنوع است. وی اضافه کرد: رکن دوم مصوبه اخیر مجلس نیز 

این اس��ت که در س��ال آتی خودرو های موجود در مناطق آزاد می تواند برای ورود به س��رزمین اصلی ثبت س��فارش 
ش��وند. دادفر بیان کرد: اگر در منطقه آزاد س��اکن هس��تید و قصد دارید خودرویی که در منطقه آزاد س��وار می ش��وید 
را به داخل کش��ور بیاورید، باید مبلغی برای این تردد و پلاک ملی ش��دن به دولت پرداخت کنید، یعنی اگر ارزش 
خودرویی 600 میلیون تومان اس��ت باید معادل همین مبلغ به دولت پرداخت کنید تا اجازه تردد در داخل کش��ور 
را با آن داش��ته باش��ید. دبیر انجمن واردکنندگان خودرو ادامه داد: علاوه بر اینکه س��ال 1400 واردات خودرو به 
مناطق آزاد را هم ممنوع کرده اند. قانونی داریم که براساس آن خودرویی که بیش تر از یک سال است که تولید 

شده را نمی توان وارد کشور کرد و این قانون باید اصلاح شود و باید این قانون تغییر کند.  

یک کارشناس اقتصادی گفت: دولت در بخش صنعت و تولید چابکی لازم را ندارد و 
هوشمندانه رفتار نمی کند. داریوش محمودی، کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه 
دولت در بخش صنعت و تولید چابکی لازم را ندارد و هوشمندانه رفتار نمی کند، در 
مورد تأکید معاون وزیر صمت بر لزوم حرکت به س��مت انقلاب در س��رمایه گذاری 
گفت: وضعیت کنونی سرمایه گذاری ایران در بخش تولید و صنعت خوب نیست و 
ضروری است که به این موضوع پرداخته شود. وی حفظ سرمایه گذاری در بخش هایی 
از صنعت و تولید را حتی ضروری تر از رش��د س��رمایه گذاری در آن دانس��ت و گفت: 

اصل سرمایه در بخش هایی از تولید و صنعت حفظ نمی شود و لذا عبارت »انقلاب سرمایه گذاری« در چنین شرایطی 
جای سوال و ابهام دارد. محمودی تصریح کرد: از اتفاقاتی که در حوزه ارز افتاده و مزیت های نسبی در بخش تولید که 
فرصتی را برای کشور فراهم کرده استفاده چندانی نکردیم و شرایط فعلی و نوسانات بازار سرمایه و مسکن و ارز و طلا 
هم نشان می دهند که وضعیت تولید در کشورمان مطلوب نیست. وی افزود: درست است که تحریم ها و شیوع کرونا 
س��رمایه گذاری داخلی و خارجی را به ش��دت تحت تأثیر قرار داده، اما حتی در این ش��رایط هم نس��بت به س��ایر کشورها 
عملکرد خوبی نداشتیم. محمودی اظهار کرد: خروجی امر سرمایه گذاری، اشتغال زایی است و بنابراین زمانی شرایط 

اشتغال در کشور بهبود پیدا خواهد کرد که سرمایه گذاری، شرایط خوبی داشته باشد.

صادرات محموله های فولادی متوقف شد
عض��و هی��أت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد از تصمیم جدید 
برای برگزاری جلسات هفتگی عرضه فولاد در بورس کالا خبر 
داد و گفت: صادرات محصولات شرکت های فولادی متوقف شده 
است. رضا شهرستانی، عضو هیأت مدیره انجمن تولیدکنندگان 
فولاد در گفتگو با فارس، در پاس��خ به این س��وال که آیا در مورد 
دس��تورالعمل عرضه فولاد در بورس کالا جلس��ه جدیدی برگزار 
شده است؟ اظهار داشت: فعلا اتفاق جدیدی نیفتاده، اما با توجه 
به وضعیت پیش آمده امیدواریم، به زودی تصمیم درستی در این 
مورد اتخاذ ش��ود. وی با بیان اینکه عده ای در حال تیش��ه زدن به 
ریشه صنعت فولاد هستند، ادامه داد: مقرر شده هر هفته جلسه ای 
با حضور اعضای انجمن تولیدکنندگان فولاد، نوردکاران، معاون 

معدنی وزیر صنعت و مسئولان بورس کالا 
برگزار شود، تا موضوع عرضه فولاد در بورس 

مورد بررسی مداوم قرار گیرد.
شهرس��تانی گفت:  البته به نظر من جلس��ه 
گذاشتن فایده ای ندارد، زیرا تجربه نشان داده 
وزارت صنعت بر اساس تصمیم خود عمل 
می کند، همان طور که هفته گذشته مبنای 
قیمت گ��ذاری فولاد در بورس کالا را از 80 

درصد قیمت در کشورهای مشترک المنافع آسیای میانه CIS به 70 
درصد کاهش دادند. عضو هیأت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد 
اظهار داشت: برگزاری این جلسات فقط برای این است که بگویند 

ما جلسه گذاشتیم و تصمیمات از این جلسات 
بیرون آمده است. وی با بیان اینکه در حال 
حاضر فروش شرکت های فولادی کاهش 
یافته و صادرات نیز انجام نمی ش��ود، گفت: 
جلوی صادرات شرکت ذوب  آهن اصفهان 
گرفته شده و صادرات اسلب شرکت فولاد 
مبارکه نیز متوقف شده است، به طوری که 
محموله های فولاد، در بندر و بر روی کشتی 
نگه داشته شده اند و فقط دموراژ پرداخت می                                   کنند. شهرستانی با 
بیان اینکه باید منتظر باشیم ببینیم چه تصمیمی در مورد شیوه نامه 
عرضه فولاد در بورس گرفته می شود، گفت: همان  طور که ترامپ 

خ��ود را ب��ه در و دی��وار می زند تا ماندگار باش��د، وزارت صنعت نیز 
خود را به در و دیوار می زند و تلاش می کند تا ش��یوه نامه عرضه 
فولاد را تغییر دهد، متأس��فانه این اقدام برای تعداد محدودی در 
پش��ت پرده یا در صحنه، رانت به همراه دارد. عضو هیأت مدیره 
انجمن تولیدکنندگان فولاد همچنین با اشاره به اینکه قرار است 
تولیدکنندگان فولاد جلسه ای با رئیس سازمان توسعه و نوسازی 
معادن داشته باشند، اظهار داشت: این جلسه در مورد اهداف سند 
چش��م انداز 1404 اس��ت و ربطی به موضوع قیمت گذاری فولاد 
ندارد. وی ادامه داد: مسلما بار کج هیچ وقت به منزل نمی رسد و 
باید منتظر آش��کار ش��دن عواقب تصمیم جدید وزارت صنعت در 

مورد عرضه فولاد در بورس کالا باشیم.

احمد نعمت بخش، دبیر انجمن خودروسازان در گفتگو 
با باشگاه خبرنگاران جوان، با اشاره به تاثیرات فرمول 
شورای رقابت بر بازار خودرو، گفت: هر تصمیم شورای 
رقابت باعث ش��ود قیمت خودرو درب کارخانه با بازار 
تف��اوت کن��د و باید روش��ی را انتخ��اب کنیم تا خودرو 
تک نرخی شود. وی بیان کرد: بار ها به مجلس و اعضای 
ش��ورای رقابت گفته ش��ده که باید قیمت خودرو درب 
کارخانه و بازار یکی ش��ود در این ش��رایط رانت، فس��اد 
و قرعه کش��ی از بی��ن خواه��د رفت، یعنی باید بگذاریم 
خودرو در حاش��یه بازار فروخته ش��ود. بحث اقتصادی 
می گوید قیمت هر کالایی را عرضه و تقاضا مشخص 
می کند کسی هم منکر این موضوع نیست. دبیر انجمن 
خودروس��ازان افزود: خودروس��ازان برای اینکه خودرو 

گران نش��ود برای افزایش تولید تلاش کرده اند و در 8 
ماه اول سال، 28 درصد افزایش تولید سواری داشته اند، 
یعنی عرضه را کم نکرده و باعث افزایش قیمت نشده اند. 
برای اینکه تقاضا کم ش��ود باید اجازه دهیم خودرو در 
حاش��یه بازار خرید و فروش ش��ود. نعمت بخش با اشاره 
به وجود رانت و فس��اد در قرعه کش��ی خودرو، ادامه داد: 
از هر هزار نفر ثبت نامی، 3 نفر در قرعه کش��ی ها برنده 
می شوند، یعنی 997 نفر نمی توانند در این قرعه کشی ها 
برنده شوند. در بازار بالغ بر  2 هزار و 500 هزار میلیارد 
تومان پول س��رگردان وجود دارد و این باعث می ش��ود 
با شروع ثبت نام افراد از آن استقبال کنند. او بیان کرد: 
شرکت بازرسی کیفیت و استاندارد ایران خدمات پس از 
فروش شرکت ها را رصد می کند و براساس آمارهای این 
شرکت 80 درصد برندگان در قرعه کشی پس از تحویل 
خودرو، آن را فروخته اند زیرا فروش آن در حاشیه بازار 
س��ود خوبی دارد. دبیر انجمن خودروس��ازان گفت: اگر 
پیشنهادی که شورای رقابت داده نزدیک به قیمت بازار 
باشد و این رانت از بین رود و باعث سر و سامان دادن به 
بازار می شود و اگر به نتیجه نرسد و قیمت طوری باشد 
که همچنان قیمت خودرو درب کارخانه با بازار اختلاف 

داشته باشد، به نتیجه ای نخواهد رسید.  

س��خنگوی کمیس��یون صنعت و معدن مجلس شورای 
اسلامی گفت: معیوب بودن بعضی از سازوکارهای نظارتی، 
باز بودن راه های گریز و جذابیت صادرات از عوامل به هم 
خوردن تعادل قیمت فولاد اس��ت. حجت الله فیروزی در 
گفتگ��و ب��ا ایرنا اظهار کرد: ایران در حوزه صنعتی در حال 
توسعه است و در عین حال بسیاری از صاحبنظران و ناظران 
بر روند فعالیت های صنعتی کارخانجات حساسیت هایی 
دارند که این حساسیت ها به جا و مناسب است. سخنگوی 
کمیسیون صنعت و معدن مجلس گفت: سال گذشته بالغ 
بر 28 میلیون تن تولید محصولات فولادی بوده که از این 
میزان 18 میلیون تن برای مصرف کش��ور در نظر گرفته 
شد و 10 میلیون تن نیز مازاد مصرف داخلی است. در سال 
جاری نیز پیش بینی ما تولید بالغ بر30 میلیون تن تولید 
محصولات فولادی است که با توجه به شرایط اقتصادی 
کشور و کاهش بعضی از فعالیت ها به دلیل کرونا، پیش بینی 
می شود 15 میلیون آن برای مصرف داخلی در نظر گرفته 
شود و 15 میلیون برای صادرات اختصاص یابد. فیروزی 
درخصوص تلاطم در بازار فولاد گفت: فقط کارخانجات و 
به اصطلاح فولادکارها در این بخش مقصر نیستند بلکه 
معیوب بودن بعضی از سازوکارها، عدم نظارت کامل و باز 
ب��ودن راه ه��ای گریز و همچنین جذابیت های صادرات و 

فروش در بازار بیرونی از جمله دلایل به هم خوردن تعادل 
قیمت فولاد است. این نماینده مجلس گفت: فولاد یک 
صنعت بسیار حیاتی است و در شرایط سخت اقتصادی و 
تحریم آمریکا و فشارهای بین المللی بر کشور، این صنعت 
کمک بسیار زیادی به اقتصاد کشور و صنایع دیگر انجام 
داده است. سخنگوی کمیسیون صنعت و معدن مجلس 
درباره طرح تحقیق و تفحص از شرکت های خودروساز هم 
گفت: چندی پیش از این در کمیسیون صنایع و معادن به 
درخواست تعدادی از نمایندگان دو تیم 14  و 20 نفره طرح 
تحقیق و تفحص از شرکت های خودروسازی کشور مطرح 
کردن��د و ای��ن موضوع هم با حضور نمایندگانی از وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و خودروسازها در کمیسیون بررسی 

شد و تیم تحقیقاتی در حال شکل گیری است.

عوامل به هم خوردن تعادل قيمت فولاد در كشورتأثير فرمول شورای رقابت بر قيمت خودرو


